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Vlaamse Randregio
Op 28 februari hebben 28 van 
de 33 burgemeesters van Hal-
le-Vilvoorde gepleit voor de 
erkenning van de regio als’-
Vlaamse Randregio’. Al onze 
33 gemeenten kampen in ver-
schillende gradaties met de-
zelfde noden en uitdagingen 
en daarvoor is een centrale 
aanpak en zijn voldoende 
middelen nodig. Die moeten 
zowel door de Vlaamse als 
de federale overheid ter be-
schikking worden gesteld. Dit 
zogenaamd ‘ Memorandum’, 
Latijn voor ‘moet in herinne-
ring worden gebracht’ geeft 
een helder overzicht van al 
die noden en uitdagingen. 
Daarom roepen de betrokken 
burgemeesters alle Vlaamse 
politieke partijen op om die 
voorstellen op te nemen in 
hun verkiezingsprogramma’s, 
die als handleiding kunnen 
dienen bij de afsluiting van de 
federale en Vlaamse regeerak-
koorden. 
Op basis van objectieve ge-
gevens, illustratief uitgebeeld in de bro-
chure, ondervindt Halle-Vilvoorde een 
uitzonderlijke verstedelijkingsdruk. Om 
hieraan het hoofd te kunnen bieden zijn 
meer middelen nodig voor projecten rond 
taal, integratie, onderwijs en welzijn, in 
afwachting van een hervorming van het 
federale Gemeentefonds. 

Vijf van de zes tekenden niet
Ondanks de inspanningen van burge-
meester Walter Van Steenkiste van Wem-
mel ondertekenden de burgemeeesters 
van de vijf overige faciliteitengemeenten 
rond Brussel op 28 februari het Memo-

randum 2024 niet. Zie daarover ook ons 
Kraainems hoekje.
Wij citeren o.m.
‘Halle-Vilvoorde pleit voor efficiënte sa-
menwerking, ook voor faciliteitenge-
meenten.’
Dankzij een positieve benadering van hun 
grondwettelijk statuut, zowel door het lo-

kale bestuur als door de inwoners maken 
de faciliteitengemeenten een wezenlijk 
deel uit van Halle-Vilvoorde, en stellen zij 
zich solidair en constructief op bij de ver-
dere uitbouw van deze regio.
De regio sluit zich hiertoe aan bij de door 
het VVSG (Verbond van Vlaamse Steden en 

Gemeenten) in zijn memorandum gefor-
muleerde beleidsvoorstellen, met name: 

1. Geef faciliteitengemeenten die dat 
willen de mogelijkheid om te fuseren.
2. Voorzie in ondersteuning van de fa-
ciliteitengemeenten voor hun specifieke 
opdrachten als gemeenten met een bij-
zonder taalstatuut.
Teneinde hindernissen en obstakels in de 
verder ontwikkeling van de faciliteitenge-
meenten te voorkomen en te vermijden, 
vraagt de regio aandacht voor hun bijzon-
der statuut. Mogelijke belemmeringen en 
beperkende aspecten dienen preventief te 
worden geneutraliseerd. Onderwijs kan 
hier als prioritair naar voor worden ge-
schoven. De faciliteitengemeenten vragen 
de garantie om zich binnen en samen met 
de referentieregio evenwaardig te kunnen 
ontplooien. Zij willen constructief mee 
kunnen participeren in de verschillende 
initiatieven rond regiovorming, uiteraard 
steeds met respect voor de gemeentelijke 
autonomie. Hieronder vindt u de cijfer-
gegevens uit Memorandum 2024 voor de 
zes faciliteitengemeenten. 
Zo pleit het Forum om tijdens de komen-
de regeringsonderhandelingen voor de 
Vlaamse en federale regering de erken-
ning van Halle-Vilvoorde als Vlaamse 
Randregio in overweging te willen nemen 
en vraagt zij alle politieke partijen dat 
concrete voorstel in hun verkiezingspro-
gramma op te nemen.’
Al de andere cijfergegevens voor de 28 ove-
rige gemeenten van Halle-Vilvoorde zijn 
weer te vinden in www.toekomstforum.be

Dank voor steun
Marnixring Gaston Feremans uit Meche-
len kwam ons met €100 ruggensteun ver-
lenen voor onze volgehouden inzet in de 
Vlaamse rand. Marnixring De Vrijheijt uit 

Overijse spendeerde eveneens hetzelfde 
bedrag aan ons tijdschrift De Zes.
Nu belangrijke Europese, Belgische en 
Vlaamse verkiezingen voor de deur staan, 
willen wij onze lezers oproepen een dui-
delijk Vlaamse stem uit te brengen.

 

Laatste Zes?
Dit is het laatste nummer van onze 35-ste 
jaargang. In samenhang met de verkie-
zingsdag van 9 juni heeft uw hoofdredac-
teur 87 jaar op de teller staan en is ons 
comité aan broodnodige herstructurering 
toe. 
Vanaf het volgend augustusnummer 
van De Zes, het begin van onze 36-ste 
jaargang, stoppen wij met de gratis toe-
zending aan de vele lezers die ons nog 
NOOIT een abonnementsbijdrage heb-
ben overgemaakt. U kan dit vaststellen op 
de briefomslag, waarin u dit nummer is 
toegezonden. Staat daar onderaan rechts 
inderdaad een datum op vermeld, bij 
voorbeeld, 8/09/2021, dan hebt u op die 
datum uw laatste abonnementsbetaling 
verricht. 
Dan hoeft u niet te vrezen dat u De Zes 
niet meer toegestuurd zal krijgen. Staat er 
geen betalingsdatum op vermeld en ver-
richt u er geen van 5€ of meer vóór 1 au-
gustus op rekening BE82 4366 2473 9168 
van het Komitee der Randgemeenten, 
dan zien wij ons verplicht de verdere toe-
zending stop te zetten.
Wij hopen de aldus uitgespaarde druk- en 
verzendingskosten te kunnen besteden 
aan een professioneler uitgebouwde re-
dactie, die wij in samenwerking met vzw 
Doorbraak hopen te kunnen uitbouwen. 
Hebt u schrijftalent in de lijn van wat wij 
al 35 jaar neerpennen? Hebt u een stevige 
band met één of meerdere van onze facili-
teitengemeenten, zet u zich graag in voor 
onze bestuurswerking, kan u ons mailen 
op redactie@dezes.org
Waar de redactie tot nog toe altijd gra-
tis heeft gewerkt, denken wij nu aan een 
conventionele vergoeding.
Ons hoofdartikel is samen met de teke-
ning op de voorbladzijde van Memoran-
dum 2024 grotendeels een overname van 
beschouwingen en verzamelde cijferge-
gevens van het Toekomstforum van de 
33 burgemeesters van Halle-Vilvoorde. 
Wij kregen hiervoor de toestemming van 
burgemeester van Asse, Koen Van Elsen, 
voorzitter van het forum en zijn commu-
nicatieverantwoordelijke Kris Timmerans 
van Haviland.
De hele tekst van het ‘Memorandum’ is 
te vinden op https://toekomstforum.be/
nl/burgemeesters-pleiten-voor-vlaamse- 
randregio-halle-vilvoordeNiet-Belgische herkomst

2002 2012 2022
Drogenbos 24,8% 40,1% 58,1%

Kraainem 34,2% 44,2% 53,1%
Linkebeek 19,1% 27,4% 34,4%

Sint-Genesius-Rode 26,5% 32,5% 39,8%
Wemmel 18,6% 33,6% 50,1%

Wezembeek-Oppem 27,8% 36,8% 44,1%

Taal moeder-kind pasgeborenen 2022
NL FR

Drogenbos 5,4% 69,1%
Kraainem 3,7% 62,9%

Linkebeek 2,5% 82,3%
Sint-Genesius-Rode 13,1% 66,7%

Wemmel 11,1% 54,8%
Wezembeek-Oppem 5,4% 67,9%

Aantal inwoners in de zes
2003 2013 2023 % 20 jaar

Drogenbos 4769 5062 5851 22,7%
Kraainem 12923 13556 14051 8,7%

Linkebeek 4797 4807 4640 -3,3%
Sint-Genesius-Rode 17886 17926 18739 4,8%

Wemmel 14308 15507 17743 24,0%
Wezembeek-Oppem 13510 13924 14608 8,1%

Bevolkingsdichtheid 2022
Drogenbos 2313

Kraainem 2387
Linkebeek 1125

Sint-Genesius-Rode 820
Wemmel 1960

Wezembeek-Oppem 2114



Geen fietsende agenten
Op weg naar een grotere poli-
tiezone
De mogelijke fusie 
van de politiezones 
Dilbeek, AMOW 
(Asse, Merchtem, Op-
wijk en Wemmel) en TARL (Ternat, Affli-
gem, Roosdaal en Liedekerke) komt weer 
een stapje dichterbij. Een haalbaarheids-
studie bracht vorig jaar reeds de voor- en 
nadelen van zo’n fusie in kaart. Eerder in 
2024 werd een nieuwe studie besteld om 
de fusie al dan niet concreet te maken.
Sinds 2015 werken de betrokken politiezo-
nes trouwens al samen in de politieasso-
ciatie PACE (Politieassociatie Centrum).
Volgens Koen Van Elsen (CD&V), burge-
meester van Asse en momenteel voorzit-
ter van PACE, is een fusie geen doel op 
zich, maar een middel tot meer operatio-
nele slagkracht en een kwaliteitsverbete-
ring in de politiezorg. Naar verluidt is een 
besparing van het aantal medewerkers 
niet aan de orde, maar wel de ambitie om 
een betere dienstverlening te leveren aan 
de inwoners met minstens dezelfde mid-
delen.
Vandaag tellen de drie zones samen 420 
personeelsleden, die instaan voor een ge-
bied met 183.000 inwoners.
Verwacht wordt dat de studie klaar zal 
zijn voor het einde van het jaar.

Geen fietsbrigade meer in AMOW
In maart dit jaar werd de fietsbrigade van 
de politiezone AMOW opgedoekt wegens 
een gebrek aan kandidaat-fietsbrigadiers. 
In tegenstelling tot Brussel, dat sinds 
vorig jaar fietsende agenten telt in elke 
politiezone, kampt Vlaanderen in het al-
gemeen met een tekort hieraan. Wellicht 
zijn fietsbrigades meer op maat van de 
stad dan van het platteland. Ook in Brus-
sel zien we verschillen in inzet tussen 
Brussel Hoofdstad en gemeenten zoals 
Evere, Schaarbeek en Sint-Joost-ten-No-
de, waar de opstart van de fietsbrigades 
moeizamer verloopt.
Volgens burgemeester Walter Van Steen-
kiste (LB Wemmel) zijn de agenten niet 
tuk op de fiets maar is er wel bereidheid 
om met de motor te rijden. De fietsbri-
gade is destijds opgericht op vraag van 
de betrokken burgemeesters en telde 
oorspronkelijk 10 leden. Na zes maanden 
zakte het ledenaantal naar 3 om uitein-
delijk te eindigen met niemand meer. De 
motorbrigade lijkt meer in trek. Daar ver-
dubbelde het aantal agenten van 2 naar 4. 
Gezien het chronisch gebrek aan agenten 
en het gemak om desgevallend van zone 
te veranderen is Van Steenkiste beducht 
om agenten te verplichten om deel uit te 
maken van de fietsbrigade.
Om meer blauw op straat te krijgen en 
inbraak te ontraden, verwacht de Wem-
melse burgervader meer heil van de nieu-
we politiewerking in de op stapel staande 
grotere fusiezone. Hierdoor zou het aan-
tal patrouilles van 3 naar 8 kunnen stijgen.

Faciliteiten breed geïnterpreteerd
Bij het aanschrijven van eigenaars en be-
woners van een woning op de Limburg 

Stirumlaan in ver-
band met op til staan-
de rioleringswerken 
van Farys hanteert 

Wemmel wel een brede toepassing van 
de faciliteiten. Verscheidene Nederlands-
talige eigenaars meldden ons dat zij in 
een apart schrijven in het Nederlands en 
het Frans op naam aangeschreven wer-
den. De Nederlandstalige versie vermeldt 
dat een Franstalig exemplaar kan aange-
vraagd worden. Waarom dan dit dubbel 
aanschrijven?
Niet correct dunkt ons en kostelijk bo-
vendien.

Nieuwe Omgevingsvergunning 
voor Brussels Airport (Zaventem)
Zoals verwacht leverde Vlaams minister 
van Omgeving Zuhal Demir (N-VA) eind 
maart een nieuwe omgevingsvergunning 
af voor Brusselse Airport. De huidige 
loopt af in juli 2024.

De nieuw afgeleverde vergunning, die 
in tegenstelling tot de vorige voor onbe-
paalde duur geldt, gaat gepaard met een 
hele reeks stringente voorwaarden. Zo 
komt er een plafond van 240.000 vluch-
ten per jaar en moet het aantal ernstig 
slaapverstoorden tegen 2032 met 30% 
dalen. Nachtvluchten blijven toegestaan, 
maar voor de meest lawaaierige toestellen 
geldt een vliegverbod tussen 23 en 7 uur. 
Binnen de 4 jaar moeten ook extra ge-
luidsbermen en geluidswerende objecten 
voorzien worden. De minister zegt met 
deze vergunning het evenwicht te willen 
bewaren tussen de economische belang- 
en en de leefbaarheid van de regio.
Terwijl burgemeester Kurt Ryon (Kla-
ver/N-VA) van Steenokkerzeel gematigd 
positief reageert, klinkt er meer ergernis 
bij Wemmels burgemeester Walter Van 
Steenkiste, die tevens voorzitter is van 
het Platform Luchthavenregio. De vijf 
Noordrandgemeenten Vilvoorde, Mache-
len, Meise, Grimbergen en Wemmel, die 
aangaande het luchthavendossier nauw 
overleggen, vinden dat er weinig rekening 
werd gehouden met hun advies en zullen 
de vergunning grondig bestuderen om 
hun verdere positie te bepalen.

IGS Noordrand
Gemeenten, samenwerkingsverbanden 
en de Vlaamse Gemeenschapscommissie 

Wemmel Drogenbos

Manneke Pis wordt Kaaskrabber
ERFGOEDDAG: Kaas van de 
bovenste plank
Alhoewel het thema 
van deze dag ‘THUIS’ 
was, speelde Drogen-
bos op verplaatsing.
Naar aanleiding van ons artikel in de Kaas-
krabber vorig jaar over kaas als de band 
tussen Drogenbos en Brussel werd door 
de gemeente samen met de heemkundi-
ge kring Sicca Silva (Latijn voor Drogen-
bos) het plan opgevat om het beroemdste 
manneke van Brussel ook een kostuum 
van de kaaskrabber aan te bieden. 
Dit evenement vond plaats op zaterdag 20 
april. Een volle bus met Drogenbossena-
ren vertrok aan het gemeentehuis om er 
de plechtige overhandiging en de inhul-
diging van het manneke met zijn nieuw 
kostuum bij te wonen.
In het mooie stadhuis van de hoofdstad 
werden wij ontvangen door de Orde van 
Manneke-Pis. Zoals het hoort, werden wij 
er vooreerst in de officiële taal van onze 
gemeente, zijnde het Nederlands, verwel-
komd.
Dan belichtte André Lerminiaux, voorzit-
ter van de Cultuurraad van Drogenbos en 
van ons Komitee der Randgemeenten, de 
historische band tussen onze platte kaas 
en de Brusselse kaas. Eerst uitvoerig in 
het Nederlands, gevolgd door een kaas-
kundig résumé in het Frans. Dan zette de 
schepen van Cultuur de tekenaar Hugo 
De Sutter en de kunstenaar die het beeld 
ontwierp, Michel Heyvaert, even in de 
bloemetjes. Daarna werd het kostuum 

officieel overhandigd aan de Orde en een 
gemeenteraadslid van de stad.
Daarna wandelden we in stoet onder 

begeleiding van een 
accordeonist naar 
de Stoofstraat met 
een replica van onze 

Kaaskrabber, gedragen door een verte-
genwoordiger van de Sint-Sebastiaans-
boogschuttersgilde in vol ornaat op kop. 
Onder het zingen van het Manneke-Pis-
lied werd dan het beeld, met het mooie 
kostuum gekleed, onthuld, waarna ons 
manneke zijn best deed om allen op een 
leuke waterdouche te trakteren.
Het is het 1143-ste kostuum dat deze 
Brusselaar mocht ontvangen, het wordt 
bewaard in zijn eigen museum en wij ho-
pen dat hij dit nog dikwijls mag dragen bij 
bijzondere gelegenheden. 
Want de Drogenbosse Kaaskrabbers heb-
ben eeuwenlang gezorgd voor voedzame 
en vooral smakelijke kaas, een luxepro-
duct in een tijd waar de eigen Drogen-
bossenaren de restjes kaas van de planken 
afschraapten om hun eigen kinderen te 
kunnen voeden. Of was hun naam toch 
verbonden met het afschrapen van de 
schimmel van de kaas voor deze werd ver-
kocht?
Maakt tenslotte niet uit, de Drogenbosse 
Kaaskrabbers zijn fier op hun bijnaam en 
zijn blij dat ook de hoofdstad nu weet dat 
het kleine Drogenbos aan de zuidelijke 
kant van de stad zijn bijdrage heeft gele-
verd voor de gezondheid van de stad en 
zijn folklore.

Eentalige RAPPEL
Krijg dat op uw bord
Zelfs geen facilitei-
ten! 
Begin maart werden 
er in de gemeente bij 
de invoering van zone dertig een tiental 
verkeersborden geplaatst, waarop enkel 
het woord ‘Rappel’ werd gebruikt. Slecht 
rapport voor de verantwoordelijke die in-
staat voor de bestelling. 
Of is het de schepen van verkeer? 
Intussen zijn de gecontesteerde borden 

volgens de taalwet aangepast met voor-
rang voor het Nederlands.

Linkebeek

Omgevingsvergunning afgeleverd voor 
Brussels Airport

Geen fietsbrigade meer in zone AMOW

kunnen een beroep doen op subsidies van 
de Vlaamse regering om de deelname van 
personen in armoede aan vrijetijdsinitia-
tieven, -activiteiten en -verenigingen bin-
nen en buiten de gemeente te financie-
ren en initiatieven van of voor personen 
in armoede op sportief, of cultureel vlak 
te ondersteunen en te financieren. Voor 
2024 werden slechts enkele nieuwe aan-
vragen ingediend. Uit het antwoord van 
minister- president Jan Jambon (N-VA) op 
vraag van Vlaams parlementslid Brecht 
Warnez (CD&V) leren we dat het inter-
gemeentelijk samenwerkingsverband 
(IGS) Noordrand in 2024 kan rekenen op 
36.333 euro subsidie (Vlaamse trekkings-
rechten genaamd). IGS Noordrand is een 
projectvereniging, die uit de gemeenten 
Grimbergen, Kampenkout, Kapelle-op-
den-Bos, Londerzeel, Machelen, Meise, 
Merchtem, Opwijk, Steenokkerzeel, Vil-
voorde en tenslotte Wemmel bestaat.

Van de cel naar de Kamer
De titel van het nieuwe boek van Wem-
melaar en politica Darya Safai vat gebald 
het levensverhaal van de Iraanse activis-
te samen. Ontvlucht uit Iran na kennis 
te hebben gemaakt met de kerkers van 
de ayatollahs kwam Darya uiteindelijk 

in België terecht. Na een intensieve taal-
cursus deed ze hier de laatste twee jaar 
tandartsopleiding nog eens over om haar 
diploma gehomologeerd te krijgen. Het 
tandartsberoep zou ze 15 jaar uitoefenen 
maar uiteindelijk haalde haar engage-
ment en bezorgdheid voor de waarde van 
de vrijheid het en stapte Darya in de po-
litiek. In 2019 werd Darya voor de N-VA 
verkozen in de Kamer van Volksvertegen-
woordigers in het federaal parlement.
Uit dankbaarheid voor de haar hier gebo-
den kansen wil Darya zich actief inzetten 
om de vrijheid en democratie te verdedi-
gen. Met lede ogen ziet ze immers paral-
lellen in de politieke en culturele ontwik-
kelingen in dit land met de ervaringen in 
haar geboorteland.
In het boek worden heel wat actuele on-
derwerpen belicht vanuit de bezorgdheid 
van de schrijfster voor de toekomst van 
de westerse democratieën. Zo passeren 
onder andere de oorlog tussen Israël en 
Hamas, het lot van professor Djalai en 
Olivier Vandecasteele, migratie en inte-
gratie en fake feminisme de revue.
Het boek bevat een vakkundige inleiding 
van professor Mark Elchardus en werd 
uitgegeven bij Doorbraak.

Eéntalige Franse borden verwijderd
Foto: A. Sijbers





Sint-Genesius-Rode

Rode of Rhode?
Gemeentebestuur teruggefloten
De gemeente gebruikt al een jaar voor 
haar infoblad een logo, dat in strijd is met 
de taalwet. Onderaan 
op het voorblad van 
het gemeentelijk in-
foblad kan je lezen: 
Sint-Genesius RHODE Saint-Genèse. 
Een inwoner diende hiertegen klacht in 
en kreeg van gouverneur Spooren gelijk.

De gemeente gaat hiertegen in beroep en 
argumenteert dat de afdruk in een andere 
kleur van de letter H in Rhode geen af-
breuk doet aan de verplichte voorrang van 
het Nederlands;

In memoriam
Op 9 februari werd in Sint-Genesius-Ro-
de Noël Beke ten grave gedragen. Hij 
werd 96, en bleef na zijn heel actieve le-
vensfase en het overlijden van zijn echt-
genote Mars vooral nog betrokken op zijn 
uitgebreid gezin. Ze hadden zeven kinde-
ren, van wie Ria vroegtijdig overleed, 24 
kleinkinderen en 40 achterkleinkinderen.
Noël Beke was onze onderwijzer in het 
eerste leerjaar, in de gemeenteschool van 
De Hoek, Sint-Genesius-Rode, de kleine 
parochie waar hij 30 jaar lang elke dag 
orgel speelde, op zondag twee keer. Hij 
was ook onze scoutsleider, en we hadden 
nauw contact met mekaar, tot ik trouwde 
en in Humbeek/Grimbergen ging wonen. 
Op ‘t einde van onze huwelijksmis speel-
de hij op het orgel het beloftelied van 
de scouts. Het lied dat we ook gezongen 
hebben op ’t einde van zijn uitvaart.
Toen ik twaalf was, in 1956, had hij een 
beslissende wending gegeven aan mijn 
leven. Hij kwam thuis mijn ouders over-
tuigen dat ik in een Vlaamse school moest 
voortstuderen, en hij nam mij en mijn ou-
ders mee naar Sint-Jan Berchmans om me 
daar in te schrijven. In die tijd gingen heel 
wat kinderen uit Rode naar de “athenée” 
in Braine L’Alleud, want om vooruit te 
komen in ’t leven moesten we in ‘t Frans 
leren.

Het aantal Franstaligen in Rode was toen 
miniem. Ze woonden vooral in de zijstra-
ten langs de Waterloose, de Middenhutse 
en de Grotehutseseteenweg. Behalve de 
taalgrens was er ook een sociale grens, 
want wie Frans sprak, woonde in een vil-
la op één van die “avenues”. Op een stu-
diedag van de Lodewijk De Raetstichting 

kwam de toenmalige burgemeester van 
Sint-Genesius-Rode spreken, het moet in 
het begin van de jaren 60 geweest zijn. Hij 

vond de toenemende 
inwijking van Frans-
taligen een zegen 
voor de gemeente, 

want ze bezorgden werk aan de Vlaamse 
vrouwen die er als poetshulp geld ver-
dienden. Toen Noël daarop antwoordde 
dat de Vlamingen in die villa’s niet moes-
ten werken maar wonen, werd hij door de 
meeste aanwezigen uitgelachen. 
Het is een van de verhalen die hij me ver-
telde toen ik bij hem het maandblad van 
de scouts kwam typen, en later ook mijn 
eindwerk aan de univ. Hij was inspecteur 
lager onderwijs geworden en ik mocht 
de schrijfmachine gebruiken. Hij werkte 
eerst in de streek rond Moeskroen, in de 
jaren waarin de taalgrens werd vastge-
legd. In Spiere (nu gefusioneerd met Hel-
kijn) wilde de plaatselijke burgemeester 
overstappen naar het Franse taalgebied. 
Noël organiseerde toen een talentelling 
bij de 70 leerlingen van de plaatselijke ge-
meenteschool. Hij stelde ze elk afzonder-
lijk de vraag “Comment ça va?” Behalve de 
zoon van de burgemeester bleek niemand 
een woord Frans te verstaan. 
In 1964 ging hij in de gemeentepolitiek in 
Sint-Genesius-Rode. Hij bleef 24 jaar lid 
van de gemeenteraad, de laatste 12 jaar 
als schepen. Zijn belangrijkste program-
mapunt was: zorg ervoor dat de Vlaamse 
inwoners in Rode kunnen blijven wonen. 
Daar zijn inspanningen voor gedaan, 
maar té weinig. Er was in de Vlaamse faci-
liteitengemeenten ook geen enkele reden 
voorhanden waarom Franstaligen zich 
zouden aanpassen aan hun nieuwe om-
geving. De meesten gingen er vanuit dat 
Rode nu bij Brussel hoorde.
De Vlaamse meerderheid ging in Rode 
verloren in 1988. Het is ook moeilijk op 
te boksen tegen een sociologische reali-
teit. De fatale vergissing werd veel vroe-
ger begaan, toen de lijst gemeenten met 
faciliteiten werd vastgelegd en Strom-
beek-Bever en Dilbeek in 1962 uit die lijst 
verdwenen, met dank aan de plaatselijke 
burgemeesters. Met Beke als burgemees-
ter had dat toen in Rode ook gekund. 
Op die mogelijke faciliteitenlijst stonden 
aanvankelijk acht Vlaamse gemeenten en 
drie Waalse gemeenten, te weten Kasteel-
brakel, Waterloo en Terhulpen, maar toen 
die drie Waalse gemeenten doodleuk aan 
minister Gilson lieten weten dat zij die 
toegevingen aan hun Nederlandstalige 
inwoners niet wensten te verlenen, legde 
de minister zich daarbij neer en kon hij 
niet anders dan de twee Vlaamse gemeen-
ten Dilbeek en Strombeek-Bever van het 
Vlaamse lijstje schrappen.

tekst: Hubert Swalens

Animoro kan voortbestaan
Het Nederlandstalig jeugdhuis Animoro, 
dat zijn 26-ste verjaardag vierde op de bo-
venverdieping van het NMBS-station in 
Rode, kan aldaar zijn activiteiten nu ver-
der ontplooien. De NMBS was zinnens 
het stationsgebouw te verkopen, maar 
minister van de Vlaamse Rand Ben Weyts 
kon via vzw de Rand voor de volgende 
vijftig jaar een erfpachtovereenkomst 
sluiten. Die zal zorgen voor renovatie van 
het gebouw en in gebruikname van an-
dere delen van het gebouw op de boven-
verdieping. De benedenverdieping blijft 
met haar wachtlokaal en sanitair ter be-
schikking van de treinreizigers. Ook het 
Vlaams gemeenschapsleven kan er desge-
wenst nuttig gebruik van maken, naast de 
vanzelfsprekende beschikbaarheid van de 
Boesdaalhoeve.
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Schoolproblemen
Schoolinfo
Het Nieuwsblad bracht leerrijke info over 
de plaatselijke basisscholen in onze ge-
meente. ‘Uitgekamd’, 
de Vlaamse gemeen-
schapskrant alhier 
nam ze over.
De Nederlandstalige basisschool De Let-
terbijter moet het stellen met 13% leer-
lingen met het Nederlands als thuistaal, 
de Nederlandstalige basisschool van het 
Heilig Hartcollege, vlakbij Tervuren, 
maar op het grondgebied van Wezem-
beek-Oppem, haalt een cijfer van 29%. In 
heel Vlaanderen is het gemiddelte 74%
88%van onze Wezembeekse Vlaamse la-
gereschoolpopulatie heeft wel de Belgi-
sche nationaliteit. De Letterbijter haalt 
hierbij wel 89%, het Heilig Hartcollege 
zelfs 93,5%. Het percentage leerlingen 
met een niet-EU-nationaliteit is gemid-
deld 5,5%.
De Letterbijter scoort 6%, het Heilig 
Hartcollege 2%. In de twee Franstaligeba-
sis scholen is het aantal Belgische leerlin-
gen 85,5% voor de gemeenteschool 85,5% 
voor La Fermette en 74,5% voor de vrije 
school Saint-Georges. Aldaar zijn er res-
pectievelijk 2,8% en 6% met een niet-Eu-
ropese nationaliteit.
In heel Vlaanderen heeft 20% van de 
leerlingen een moeder die geen diploma 
secundair onderwijs heeft. In De Let-
terbijter is dat slechts 8,5%, in het Heilig 
Hartcollege 3,5%. In La Fermette scoort 
men 2,5% en Saint-Georges 5,4%.
Kinderen uit een gezin met een laag inko-
men krijgen een financiële schooltoeslag. 
Zo krijgen in de Letterbijter 32% van de 
leerlingen die toeslag, maar in het Heilig 

Hartcollege 8,5%. Het Vlaams gemiddelte 
is 37,5%.
Leerlingen die komen uit een buurt met 

twee of meer jaren 
leerachterstand sco-
ren in Vlaanderen 
25,5%. In De Letter-

bijter 2,5%, en 8% in het Heilig Hartcol-
lege. Conclusie: beide Vlaamse scholen 
recruteren uit meer begoede kringen en 
in Wezembeek-Oppem, deels Tervuren, 
zijn die minder begoede wijken met een 
vergrootglas te zoeken.

Problematisch afwezig
In de gemeentelijke Letterbijter zijn er 
42,5% van de leerlingen meer dan vijf 
halve dagen ‘problematisch’ afwezig, bij 
23% is dat zelfs negen halve dagen. In het 
Heilig Hartcollege is het onwettig absen-
teïsme slechts 1,5%. Vergeleken met scho-
len die een gelijkaardig profiel hebben is 
het gemiddelte aldaar 7,5%. In het Heilig 
Hartcollege is er een onwettig absenteïs-
me van 1,5%. Bij de Franstalige gemeente-
school La Fermette is bijna 30% meer dan 
vijf halve dagen. Terwijl haar Vrije tegen-
hanger Saint- Georges slechts 2,5% boekt 
of 12 keer minder. In welke school vinden 
we de ware burgerzin terug? 

Huurprijzen
Wezembeek-Oppem wordt in de zes stil-
aan koploper voor wat de gemiddelde 
huurprijzen van woningen en apparte-
menten betreft. Met gemiddeld €2044 
voor een woning en €1329 voor een ap-
partement. We gaan de naburige duurste 
Brusselse gemeente, Sint-Pieters-Wolu-
we, met gemiddeld €1430 voor een appar-
tement, achterna.

Wezembeek-Oppem

Gevoelige gemeenteraad
Vlaamse stem: niet gehoord
De gemeenteraad, zo lezen we in Lijs-
terbes, de plaatselijke Vlaamse Gemeen-
schapskrant, was het 
niet eens over een 
mogelijke onderte-
kening door burge-
meester Waucquez, van het ‘Memoran-
dum’ , dat later in de maand, namelijk op 
28 februari door het burgemeestersforum, 
een overkoepeling van alle 33 gemeenten 
van Halle-Vilvoorde, aan de pers zou wor-
den voorgesteld.
De plaatselijke oppositie van DéFi/MR 
vond die ondertekening echt te gevoelig 
voor de gemeente. Het punt werd niet 
goedgekeurd met 5 onthoudingen en 18 
tegenstemmen. Wel hoorden we op Ring 
tv bij de persconferentie van 28 februari 
de wel aanwezige maar niet onderteke-
nende burgemeester Waucquez de ove-
rige aanwezige tientallen wel onderteke-
nende burgemeesters een applaus vragen 

voor de enige burgemeester van de zes fa-
ciliteitengemeenten, de heer Walter Van 
Steenkiste, die wel ondertekende, voor 

de inspanningen die 
de Wemmelaar had 
gedaan om ook de vijf 
andere gemeenten bij 

het initiatief te betrekken. Wat hij terecht 
kreeg. Wij vragen ons wel af op welke rij 
die vijf niet-meewerkende burgemeesters 
zullen staan om die mogelijk en hopelijk 
verhoogde subsidies te kunnen opstrij-
ken. Zoals ze nu evenmin een grand merci 
uitspreken voor de €13 miljoen euro, die 
Vlaanderen elk jaar spendeert om de leer-
lingen van het Franstalig onderwijs alhier 
een paar lesuren Nederlands meer per 
week te kunnen geven. 95 tot 98% van die 
in de Franstalige kleuterschool en het ba-
sisonderwijs geschoolde leerlingen kiest 
voor het Franstalig middelbaar onderwijs. 
Op die manier betaalt Vlaanderen zijn ei-
gen verfransing. En dat in een land met 
een Nederlandstalige meerderheid.

Kraainem

Logo is in strijd met de taalwetgeving

Noël Beke (1927 - 2024)



Ieder zijn zes
De Gordel terug naar zijn origi-
nele boodschap
Toen de eerste gordel werd gereden 
op 27 september 1981, was die de af-
sluiter van twee jaar actie voeren ter 
bevestiging van het Vlaamse karak-
ter van de zes faciliteitengemeenten. 
Onder de slogan ‘Wij houden van 
alle mensen die het Vlaams karak-
ter van onze gemeente eerbiedigen’ 
werden zowat twintig deelacties 
gedaan om deze slogan duidelijk te 
maken. 
Na 35 jaar werd de gordel een gordel-
festival dat vooral oog had voor de 
toeristische en groene troeven van 
de Vlaamse rand rond Brussel. De 
Vlaamse boodschap verwaterde. 
Vandaag wordt door vzw de Rand, 
die de erfenis heeft overgenomen, 
naar de originele boodschap te-
ruggekeerd. Een werkgroep in de 
schoot van deze organisatie zet-
te zich rond de tafel om samen te 
trachten de oorspronkelijke ge-
dachte terug te laten kennen: het 
benadrukken van het Vlaamse ka-
rakter van de rand. Niet meer al-
leen de zes faciliteitengemeenten 
maar heel de Vlaamse Rand staat 
onder grote druk door de vele an-
derstaligen. De verbindende taal is 
het Nederlands, dat niet alleen no-
dig is om de kansen op werk en ook 
op integratie mogelijk te maken. 
Daarom wordt nu de kennis van 
de streektaal benadrukt. Het wordt 
een dag met als slogan: ontdek, 
proef, beleef de Vlaamse Rand. Een 
niet te missen kans voor ons, Vla-
mingen, om onze sympathie met 
de mede-Vlamingen in de rand te 
tonen, maar ook om ambassadeurs 
te zijn voor allen die vol goede wil 
met ons komen genieten en onze 
taal willen omarmen. 1 september 
2024 wordt de start van een nieuwe 
gordel, wees erbij.
In 1973 opent het cultuurcentrum 
Westrand in Dilbeek de deuren. Het 
cultuurcentrum is een belangrijk 
onderdeel van de Gordel van Sma-
ragd om het toen reeds bedreigde 
Vlaams karakter van de Vlaamse 
rand te ondersteunen.
Vanuit Westrand zal enkele jaren la-
ter een totaal nieuwe vorm en stijl 

van Vlaamse Beweging ontstaan: 
‘Dilbeek, waar Vlamingen THUIS 
zijn’. Charmeren in plaats van pro-
testeren. Wie vandaag in Vlaanderen 
Dilbeek vernoemt, krijgt nog steeds 
het antwoord: ‘waar Vlamingen 
THUIS zijn’.
Onder de slogan ‘Wij houden van 
alle mensen die het Vlaamse karak-
ter van onze gemeente eerbiedigen’ 
werd door Herman Bryssinck sa-
men met een werkgroep met een 
vertegenwoordiger uit elk van de 
zes faciliteitengemeenten, Drogen-
bos, Kraainem, Linkebeek, Sint-Ge-
nesius-Rode, Wemmel en Wezem-
beek-Oppem ook een specifieke 
actie uitgetekend. Met als leidmo-
tief: ‘De macht van de zachtheid is 
onweerstaanbaar’ werd gedurende 
twee jaar actie gevoerd ter sensibili-
sering van de bevolking, lokaal maar 
ook nationaal.
Als afsluiter van deze campagne 
werd een fietstocht op poten ge-
zet: het was de beginperiode van 
het wielertoerisme en daar werd op 
ingespeeld. De tocht was 100 kilo-
meter lang en slingerde zich rond 
de hoofdstad in de groene gordel. 
Vanuit Sint-Genesius-Rode werd op 
27 september 1981 de eerste Gordel 
gereden. Met 1.302 deelnemers uit 
61 wielerclubs, die in clubverband 
kwamen deelnemen aan de 100 km 
gordel rond Brussel werd het een 
onverhoopt succes. Tegelijkertijd 
waren er ook toen al wandelingen 
en een kleinere fietstocht.
Gedurende dertig jaar groeide deze 
gordel tot het hoogtepunt in 1993 
met 112.655 deelnemers. De start-
plaatsen werden verspreid en de or-
ganisatie werd professioneel geleid 
door Bloso. De media waren meer 
dan aanwezig met rechtstreekse 
uitzendingen op radio en TV, kort-
om, de eerste zondag van september 
werd de dag dat Vlaanderen opstond 
en ging slapen met deze Gordel.
De Gordel stopte na 35 jaar in 2016 
en werd opgevolgd door het Gordel-
festival, een feest in de Vlaamse Rand 
met als centraal punt het Provincie-
domein van Huizingen. Het was een 
feest maar de originele boodschap 
vervaagde tot een ontdekking van de 
toeristische troeven van de Vlaamse 

rand rond Brussel, een feest met op-
tredens maar zonder de oorspronke-
lijke vrijwilligersziel.
Daarom besloten de bestuurders en 
vrijwilligers van vzw ‘de Rand’ een 
nieuwe werkgroep op te richten, die 
zich zou bezinnen over de boodschap 
en de doelstelling (bedoeling) van de 
Gordel. Met een aantal grondleggers 
maar ook met nieuwe enthousiaste 
vrijwilligers werd een vernieuwde 
visietekst opgesteld. Graag wil ik u 
laten kennismaken met deze visie:

Visietekst
Samen gordelen in de Vlaamse Rand
Sinds 1981 laat de Gordel de vele unie-
ke pluspunten en karaktertrekken van 
de Vlaamse Rand en de Groene Gordel 
rond Brussel zien. De Gordel is niet zo-
maar een sportief evenement zoals er 
zo veel andere zijn: het is gestart als 
een sensibiliseringscampagne en wil 
ook vandaag het Vlaamse en groene 
karakter van de regio promoten en 
versterken.

De organisatoren, vzw ‘de Rand’, de 
provincie Vlaams-Brabant, de focusge-
meente en onze private partner willen 
alle recreanten en sporters, nieuwsgie-
rige cultuurfans, families met kinderen, 
levensgenieters en heel Vlaanderen een 
gevarieerde dag laten beleven. Een dag 
vol sportieve, toeristische en culturele 
evenementen. De Gordel vindt jaarlijks 
plaats op de 1e zondag van september.
Veel mensen zijn nieuw in de Vlaamse 
Rand. Het is logisch dat zij graag hun 
nieuwe thuis willen verkennen en de 
andere inwoners van de Rand willen 
ontmoeten. Met de Gordel creëren we 
hiervoor de kans op een dag met veel 
Nederlands, de taal van onze regio. 
Dezelfde taal spreken verbindt de deel-
nemers met elkaar, ook als dat nog een 
beetje zoeken is.
Iedereen is hartelijk welkom. Samen 
ontdekken we de Vlaamse Rand en 
onze Groene Gordel. Maak er een fijne 
dag van.
Met deze groep vrijwilligers willen wij 
graag de gordel weer op de kaart zet-
ten, niet alleen dit jaar maar ook in de 
toekomst. Er wordt verder zeker inten-
sief overlegd zodat de gordel ook in de 
toekomst weer een bevestiging wordt 
van het Vlaams karakter van de rand 
rond Brussel met een knipoog naar alle 
inwoners van de rand, maar ook naar 
sympathisanten in heel Vlaanderen en 
ver daarbuiten.

Cursus Nederlands in de lift.
Zowat 78.000 (een recordaantal !) 
anderstaligen meldden zich vorig 
jaar aan voor een cursus Nederlands 
als tweede taal. Ook in onze regio is 
de cursus Nederlands bijzonder po-

pulair met zo’n 12.000 nieuwe cur-
sisten. Volgens Jo Van Vaerenbergh, 
algemeen directeur van vzw de Rand, 
is de motivatie om Nederlands te le-
ren in de Vlaamse Rand nog groter 
dan elders. Hij pleit dan ook voor 
een beter aanbod van oefenkansen 
zoals conversatietafels. Er is immers 
nood aan specifieke woordenschat 
in verband met het schoolgebeuren.
Mensen uit de Rand kiezen bewust 
voor het Nederlands in functie van 
de kinderen, het onderwijs en voor 
het uitbouwen van een sociaal net-
werk.

Samenwerking rond erfgoed
Eerder dit jaar heeft Vlaanderen de 
Intergemeentelijke Onroerend Erf-
goed Dienst (IOED) Brabantse Kou-
ters erkend. De IOED was al twee 
jaar op bescheiden wijze aan de slag 
maar dank zij de erkenning en de 
daaraan verbonden middelen kan de 
werking gevoelig worden uitgebreid. 
Er zijn 12 gemeenten aangesloten bij 
de IOED. Naast Asse, Grimbergen, 
Machelen, Meise, Merchtem, Steen-
okkerzeel, Vilvoorde, Zaventem en 
Zemst maken ook de faciliteiten-
gemeenten Kraainem, Wemmel en 
Wezembeek-Oppem deel uit van de 
samenwerking. Het is de bedoeling 
om aandacht te besteden aan zo-
wel bouwkundig als landschappelijk 
erfgoed. De IOED zal onder andere 
historische hoeves, naoorlogse ar-
chitectuur, erfbeplantingen en her-
denkingsbomen in kaart brengen. 
De erfgoeddienst zal de aangesloten 
gemeenten adviseren op het vlak van 
bouwkundig erfgoed en ook groen 
met erfgoedwaarde.

Gemeentemonitor
We plukken nog enkele cijfers uit 
de gemeentemonitor voor onze zes 
gemeenten. De bevraging van de 
gemeentemonitor richt zich voor-
namelijk op de tevredenheid van de 
inwoners.
We geven hierbij eerst het percenta-
ge van de inwoners, dat vertrouwen 
heeft in het gemeentebestuur. Voor 
heel Vlaams-Brabant ligt het gemid-
delde op 30%. Onze zes gemeenten 
scoren beduidend boven dat gemid-
delde.
Daarnaast geven we ook weer welk 
percentage van de inwoners zich 
gelukkig voelt. Het gemiddelde in 
Vlaanderen bedraagt 83%. Onze zes 
gemeenten sluiten daar dicht bij aan. 
Het mag ook duidelijk wezen dat er 
geen sterke correlatie bestaat tussen 
het vertrouwen in het gemeentebe-
stuur en de mate van het zich geluk-
kig voelen in onze gemeenten. 
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Vertrouwen in 
gemeentebest.

Zich gelukkig 
voelen

Drogenbos 47% 81%
Kraainem 42% 83%
Linkebeek 37% 89%

Sint-Genesius-Rode 49% 80%
Wemmel 36% 82%

Wezembeek-Oppem 37% 84%


